
سال چهارم2    سیاسـت  
شماره 992 a r m a n m e l i . i r

چهار شنبه 
1400 .02 .01

8رمضان 21/1442 آوریل  2021

دولت در بحث کنترل، 
قرنطینه و اجرای 

محدودیت ها کوشا باشد

رئیس مجلس با اشاره به وضعیت 
شیوع بیماری کرونا اظهار کرد: 
بسیاری از شهرها و شهرستان ها 
وضعیت قرمز دارند و در شرایط 
سختی هستیم. از دولت می خواهم 
که در بحث کنترل، قرنطینه و اجرای 
محدودیت ها کوشا باشد. امیدوارم با 
اجرای کامل محدودیت ها بتوانیم 
روند رشد این بیماری و آسیب را 
متوقف کنیم. ایسنا نوشت، محمدباقر 
قالیباف ضمن درخواست از مردم 
برای رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی گفت: ما متوجه وضعیت 
سخت اقتصادی هستیم و باید بگویم 
که همه توان مجلس و دولت حمایت 
از مشاغل آسیب دیده از کرونا خواهد 
بود. امیدواریم حمایت های خوبی از 
این مشاغل داشته باشیم. وی در مورد 
تعطیلی دو هفته مجلس گفت: من 
در رسانه ها دیدم که گفتند مجلس 
در هفته آینده تعطیل است، باید 
بگویم مجلس در حقیقت تعطیل 
نیست.  ماجرا این است که ما در 
هفته آینده به خاطر شرایط کرونایی 
تنها جلسات علنی صحن مجلس را 
تعطیل کردیم تا از شیوع بیشتر کرونا 
جلوگیری کنیم، اما نمایندگان در 

تهران حضور دارند. 

دستور جهانگیری 
برای برخورد با مدیران 

واکسن خوار

معاون اول رئیس جمهور درباره 
سوءاستفاده مــدیران از موقعیت 
خود بــرای تـزریق واکسن کرونا 
گفت: هر مدیری که با سوءاستفاده 
از فرصت دیگــران واکسن بزند، 
صلاحیت مدیریت ندارد و به اعتمــاد 
عــمـومــی خسارت زده است.

اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس 
جمهور پس از دریافت گزارشی در 
خصوص انتشار اخبار تزریق واکسن 
به افرادی خارج از اولویت بندی تعیین 
شده وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکــی در بــرخی شهـرها، طی 
دستوری به وزیــر کشــور و فرمانده 
قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با 
کرونا تاکید کرد: هر مدیری در هر 
رده ای خارج از روال و برنامه وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و با 
سوءاستفاده از فرصت دیگران واکسن 
بزند، صلاحیت مدیریت ندارد و به 
اعتماد عمومی خسارت زده است و به 
سرعت باید از مسئولیت کنار گذاشته 
شود.همچنین این دستور به وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز 

ابلاغ شده است.

 مبارزه با فساد 
 در هر سطحی 
اولویت ماست

دادستان کل کشور در مراسم افتتاح 
دادسرای عمومی و انقلاب لواسانات اظهار 
داشت:  قطعا وجود یک مجموعه قضائی 
کارآمد می تواند هم در اجرای عدالت و هم 
در رفاه مردم کارگشا باشد. حجت الاسلام 
والمسلمین منتظری گفت: دادستان را 
به عنوان قاضی ایستاده می شناسند و این 
تعبیر به این معنا است که شخص دادستان 
باید همیشه در صحنه بوده و در بین مردم 
باشد. وی افزود: مدعی العموم وظیفه دارد 
که دائم مجموعه و حوزه قضایی تحت 
نظرش را رصد کند تا اگر در جایی ظلمی 
صورت گرفته اجازه ندهد امر خلاف عدالتی 
محقق شود. دادستان کل کشور افزود: 
اجرای قانون و عدالت و مبارزه با فساد در 
هر سطحی و برای هر مقامی که باشد جزو 
اولویت های دستگاه قضایی است و تا پای 
جان هم به آن پایبندم و قوه قضائیه وظیفه 
دارد به عنوان دستگاه عدلیه با هرچیزی 
که مانع و مخالف اجرای عدالت است 
برخورد کند، چون ما معتقدیم که مردم 
باید شیرینی عدالت را بچشند و از اجرای 

عدالت احساس رضایت کنند.

سـرمقــاله

ایــالات مــتحده از روزی که انقلاب اسلامی پیروز شد، 
نگرانی هایی نسبــت به به خطر افتادن منافع خود در ایران 
و منطقه غرب آسیا داشت. این نگرانی سال به سال افزایش 
پیدا می کرد و همانطور که عمر جمهوری اسلامی و قدرت 
اثرگذاری او در مسائل داخلی، منطقه ای و سپس جهانی 
افزایش پیدا کرد، این نگرانی ها گسترش یافت. حالا نیز طیف 
وسیعی از موضوعات وجود دارد که موجب نگرانی آمریکا 
می شود. در داخل آمریکا نیز بسیاری از افراد درباره مذاکرات 
در حال اجرا معتقدند، باید فرصت بیشتری به سیاست فشار 
حداکثری داده می شد. تحلیل آنها مبتنی بر این اطلاعات 
است که اقتصاد ایران به شدت تحت فشار بوده و اگر بایدن 
مقداری صبر پیشه کند، ایران زیر فشار تحریمی به امتیازاتی 
تن خواهد داد. کلیت جمهوری خواهان، مقاماتی که در دولت 
ترامپ بودند و تعدادی از دموکرات ها دیدگاه مذکور را دارند. 
گروه دیگری معتقد هستند، علاوه بر موضوع هسته ای مسائل 
دیگری نیز باید به بحث گذاشته شود، در خود برجام ایران 
باید به مذاکرات مجدد تن بدهد، در مورد برجام متمم هایی 
در نظر گرفته شود و موضوعات غیر هسته ای مانند موشکی 
که از نظر آمریکا در زمره تهدیدها است، در قالب برجام 2 و 
3 یا برجام پلاس مطرح شود. این دیدگاه در دولت بایدن نیز 
وجود دارد، جمهوری خواهان، مقامات دولت سابق و برخی 
دموکرات ها از این دست افراد هستند. آن دسته از افرادی 
که معتقدند، سیاست فشار حداکثری جواب نداده و آمریکا 
باید رویکرد خود را تغییر دهد، حداقل خواسته ای بر این مبنا 
دارند که اگر این مذاکرات به نتیجه برسد، آمریکا به برجام 
بازگردد و تحریم های ایران لغو شود، پله اول مسیری باشد 
که از دل آن مسیر، تجدیدنظر در مفاد برجام و مذاکرات در 
زمینه های غیرهسته ای با ایران فراهم شود. بایدن اصراری 
بر رسیدن به هدف نداشته و تابع همین دیدگاه است. بایدن 
پیش از انتخابات ریاست جمهوری مقاله ای نوشت و مقاماتی 
از وزیر خارجه گرفته تا وزیر دفاع و مشاور امنیت ملی او همه 
می گویند، ایران باید به برجام بازگردد، به تعهدات خود عمل 
کند و مذاکرات باید راه را برای بررسی دیگر نگرانی ها باز کند. 
بنابراین بایدن نیز مخالف رویکرد های طرح شده نیست. بحث 
این است که آمریکایی ها با این هدف وارد مذاکره شدند که 
این اتفاقات رخ بدهد. به توانمندی ایران بستگی دارد که این 
مشکلات را رفع کند، چالش ها با آمریکایی ها را رفع کرده و 
خواسته های خود را به طرف مقابل بقبولاند. ما هنوز نمی دانیم 
که بایدن تا چه حد خلاف نظر و دیدگاه سران جمهوری خواه یا 
دموکرات های موافق سیاست فشار حداکثری علیه ایران عمل 
کرده تا بتوانیم شاهد اجرای خواست ایران در مذاکرات باشیم. 
هنوز مشخص نیست، تکلیف خواسته های ایران چه خواهد 
شد. شاید در نهایت مذاکرات به نتیجه لازم نرسد، آمریکایی ها 
تن به خواسته ایران ندهند و بایدن نیز همان مسیری که 

اعضای تیم امنیت ملی او مطرح می کنند را دنبال کند.

سرنوشت مذاکرات وین

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

رفتن دونالد ترامپ از کاخ سفید و به دنبال آن آمدن یک تیم 
دموکرات در راس قدرت ایالات متحده، معیارها و رفتار و کنش 
این کشور تغییر کرده است. از این نظر که حکومت بن سلمان 
رابطه تنگاتنگی با ترامپ داشتند و حمایت های سیاسی و مالی 
زیادی از او کرده بودند. ترامپ نیز در مقابل از اقدامات عربستان 
در حوزه جنگ با یمن، محاصره قطر و مسائل حقوق بشری و 
رفتار بسیار تند با خاندان بن عبدا... و بن نایف چشم پوشی کرده 
بود و یک فضایی را برای بن سلمان ایجاد کرده بود تا به تنهایی 
بتواند بر عربستان حکومت کند. با توجه به اینکه بن سلمان خود 
را کاملا هم پیمان ترامپ می دانست و در تبلیغات انتخاباتی نیز 
به صورت کامل پشت او ایستاد و پیش از هر شخص دیگری 
با ترامپ ارتباط برقرار کرد. از سوی دیگر دموکرات ها با اضلاع 
قدرت پیش از بن سلمان رابطه خوبی داشتند و این در ابعاد 
سیاسی و اقتصادی نیز ریشه دوانده بود و به همین علت با رفتن 
ترامپ شاهد بودیم که دولت جدید آمریکا محدودیت های 
زیادی را برای عربستان ایجاد کرد. این امر به آن علت نبود 
که با سیاست های عربستان مخالف هستند بلکه از این رو این 
اقدامات را انجام می دهند که بار دیگر هم پیمانان گذشته خود را 
به راس قدرت در عربستان برگردانند. آنها به این علت فشار را بر 
عربستان بیشتر کرده اند و در همین راستا درخواست های جدی 
از بن سلمان شده است که هم محمد بن نایف و اطرافیانش را 
آزاد کند و هم از آنها در اداره عربستان استفاده کرده و به نحوی 
در حاکمیت عربستان شریک شوند. این امر موقعیت فعلی 
عربستان را تضعیف کرده است. یکی دیگر از علت هایی که سبب 
شده است این ضعف نمایان تر شود این است که آنها یک جنگی 
در یمن به راه انداختند که هزینه های زیادی بر آنها تحمیل 
کرد و فرسایشی شد و آنها را گرفتار کرد. پرونده های حقوق 
بشری نظیر قتل خاشقجی نیز امروز علیه بن سلمان باز است 
و تمامی این موارد شرایط را برای عربستان سخت کرده است. 
این شرایط سخت سبب شده تا آنها را به این سمت سوق دهد تا 
برخی رفتارهای خود را اصلاح کنند و در همین راستا خواستار 
گفت و گو با ایران هستند. هرچند امری زمان بر است اما آنها به 
دنبال این هستند که راهی پیدا کنند تا خروج بدون شکست 
از یمن برای آنها حاصل شود. از سوی دیگر ایران نیز به علت 
اینکه به دنبال ارتباط خوب و به دور از تنش با همسایه های خود 
است، مخالفتی با گفت و گو و احیای روابط با عربستان ندارد 
اما فرآیند این امر کمی طولانی است و نیاز است تا عربستان در 
ابتدا در جنگ یمن تجدیدنظر کند و فعالیت های تنش زای خود 
را علیه ایران متوقف کند. با این دو اتفاق یک اعتماد به وجود 
خواهد آمد تا دو کشور بتوانند در خصوص روابط حسنه گفت و 

گوهایی داشته باشند.

تحولات ایران و عربستان   پس از ترامپ

مصیب نعیمی
تحلیلگرمسائلخاورمیانه

وصل برق اصلی مرکز نطنز 
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت که طبق توضیحات رییس سازمان 
انرژی اتمی هدف دشمن مبنی بر توقف غنی سازی 
در ایران محقق نشد و در حال حاضر برق اصلی مرکز 
غنی سازی نطنز وصل شده همچنین هیچ وقت 
غنی سازی در نطنز حتی در زمان قطع کابل اصلی 
برق متوقف نشده است. ابوالفضل عمویی در توضیح 
جلسه فوق العاده دیروز کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی گفت: این جلسه با حضور آقای 
صالحی و با رعایت دستورالعمل های بهداشتی و 
جهت بررسی خرابکاری در سایت هسته ای نطنز 
برگزار شد. در این جلسه آقای ابراهیم عزیزی 
رییس هیات اعزامی کمیسیون امنیت ملی به سایت 
نطنز پس از حادثه 22 فروردین ماه، گزارش بازدید 
هیات از سایت نطنز و پیشنهادهای این هیات برای 
اصلاح شرایط را به اعضای کمیسیون ارائه کرد. وی 
افزود: آقای صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی نیز 
به ارائه توضیحاتی درباره آسیب وارد شده به کابل 
های انتقال برق سایت نطنز در اثر خرابکاری توسط 
"رضا کریمی" پرداخت و گفت که کابل هایی که در 
این حادثه دچار اختلال شده بود، به سرعت تعویض 
شده و در حال حاضر برق اصلی مرکز غنی سازی 

نطنز وصل شده است.

  پیشنهاد جهت تشکیل 
کمیته بهداشت

رئیس ستاد انتخابات استان تهران در هفدهمین 
جلسه این ستاد با اشاره به برخی اظهارات در 
خصوص زمان برگزاری انتخابات ۱۴۰۰ اظهار 
داشت: بر اساس اینکه وضعیت تداوم ویروس کرونا 
در کشور پیش بینی شده است و مطابق قانون 
انتخابات باید در روز 2۸ خردادماه برگزار شود، 
پیشنهاد تشکیل کمیته بهداشتی در ستاد انتخابات 
عنوان شده است. به گفته شکرا... حسن بیگی کمیته 
بهداشت ستاد انتخابات استان تهران به ریاست 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران تشکیل شده 
است و متناظر شهرستانی آن نیز به ریاست شبکه 
بهداشت و درمان شهرستان های استان تهران، 
تشکیل خواهد شد. وی افزود: با توجه به شرایط 
خاص بهداشتی و ضرورت پشتیبانی علمی، لازم 
است پیام های بهداشتی و هشدار دهنده به عوامل 
اجرایی انتخابات، فرمانداران، بخشداران، معاونان 
سیاسی و نمایندگان فرمانداران که در روز برگزاری 

انتخابات نقش مهمی به عهده دارند، ارسال شود. 
 

 مجلس مقابل مذاکرات 
خلاف قانون می ایستد

نایب رئیس مجلس بیان کرد: همه موظف هستند 
که قانون مصوب مجلس را اجرا کنند و مذاکره 
بدون برداشتن همه تحریم ها و راستی آزمایی هیچ 
معنایی ندارد. بنا به فرمایش رهبر انقلاب، مجلس 
قانون خوبی را تصویب کرده است و مجلس شورای 
اسلامی پای اجرای قانون خود ایستاده است.. علی 
نیکزاد گفت: کمیسیون امنیت ملی مجلس این 
موضوع را رصد می کند و به تیم مذاکره کننده نیز 
توصیه می کنیم اگر نمی توانید کاری انجام دهید 
مذاکرات را فرسایشی نکنید. مجلس مقابل مذاکراتی 
که برخلاف قانون باشد می ایستد. زمانی که آقای 
عراقچی به کمیسیون امنیت ملی آمدند فرمودند 
آمریکایی ها در هتل تیم مذاکره کننده در وین 
نیستند و ما هیچ مذاکره مستقیم و غیرمستقیمی 
با آنها نداریم، اما گویا هیات آمریکایی در هتل تیم 
مذاکره کننده ایرانی اقامت دارد و این برخلاف آنچه 

هست که آقای عراقچی به نمایندگان گفتند. 

 راهپیمایی خودرویی 
در روز قدس نداریم

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: با 
آغاز موج جدید بیماری کرونا در این هفته ها دغدغه 
عادی انگاری شرایط وجود دارد بنابراین هیچ برنامه 
ای برای راهپیمایی خودرویی نداریم و برنامه های ما 
بر فعالیت های به جز راهپیمایی متمرکز شده است. 
نصرت ا... لطفی گفت: عمده برنامه های روز قدس 
متمرکز بر کار غیر میدانی است. طرح راهپیمایی 
خودرویی برای اولین بار سال قبل برای روز قدس 
مطرح شده بود ولی این تصمیم گرفته نشد. امسال هم 
دنبال برگزاری راهپیمایی خودرویی بودیم و با وزارت 
کشور و بهداشت جلسات مختلفی داشتیم. وزارت 
بهداشت با برگزاری راهپیمایی خودرویی مخالف 
نبود اما با آغاز موج جدید بیماری کرونا در این هفته 
ها دغدغه عادی انگاری شرایط وجود دارد بنابراین 
هیچ برنامه ای برای راهپیمایی خودرویی نداریم  و 
برنامه های ما بر فعالیت های به جز راهپیمایی متمرکز 

شده است. 

پیام تسلیت فرمانده کل سپاه 
برای درگذشت سردار حق بین 

در پــی درگــذشت ســردار سرتیپ دوم پاسدار 
محمدعلی حق بین فرمانده سابق لشکر ۱۶ قدس 
گیلان ، سردار سرتـیپ پــاسدار حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی پیام 
تسلیتی صادر کرد . در پیام سردار سرلشکر حسین 
سلامی آمده است: آن سردار عالیقدر  و جانباز 
مخلص که از نمادهای ایثار و پایداری و روایت 
گران صدیق دفاع مقدس ملت عظیم الشأن ایران 
در جنگ تحمیلی جهانی ۸ ساله و همراهان سردار 
دلها سپهبد حاج قاسم سلیمانی در جبهه مقاومت 
و مدافعان حرم اهل بیت علیهم السلام به شمار 
می رفت ، الگویی  صالح و راستین  از فداکاری  و همت 
و خدمت بی منت برای اعتلای اسلام ، انقلاب و ایران 
عزیز را فراروی نسل جوان امروز به ویژه جوانان غیور 

گیلانی گشوده است. 

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

مردم در انتخابات باید به استراتژی و برنامه رأی بدهند 
  هر سخن و حرکتی که مردم را مأیوس کند، خیانت است            برجام یک توافق چندجانبه بسیار مهم در سطح جهان بود

رئیس جمهور مقاومت ملت در مقابل جنگ 
اقتصادی دشمن را از صحنه های کم نظیر 
تاریخ کشور دانست و گفت: بالاترین افتخاری 
که در دولت دوازدهم بدست آمده این است 
که توانستیم با مقاومت و ایستادگی ملت 
و هدایت های رهبر معظم انقلاب در مقابل 
فشار حداکثری جهانی در طول سه سال و نیم 
گذشته ایستادگی کنیم و این دوره سخت را 
با عزت پشت سر بگذاریم. اهم اظهارات حسن 

روحانی از این قرار است:
  با مقاومت و ایستادگی ملت، امروز جنگ 
اقتصادی دشمن و فشار حداکثری شکست 
خورده است و خود آمریکایی ها و همه دنیا به 
این شکست اعتراف می کنند، افزود: امروز در 
مذاکرات وین قدرتمندتر از گذشته مذاکره 
امروز  قدرتمند  حضور  معنای  می کنیم. 
ایران در مذاکرات وین شکست قطعی فشار 
حداکثری دشمنان است: مذاکرات حدود 
۶۰، ۷۰ درصد پیشرفت داشته است و اگر 
آمریکایی ها در چارچوب صداقت حرکت 
کنند در زمان کوتاهی به نتیجه خواهیم 

رسید.
  در مذاکرات عجله نداریم اما از فرصت 
حداکثر استفاده را خواهیم کرد. چارچوب 
تعیین شده از طرف مقام معظم رهبری 
درمورد مذاکرات را کاملا حفظ کرده ایم و در 
همان چارچوب حرکت می کنیم. با مقاومت و 
ایستادگی ملت امروز از پیک مشکلات عبور 
کرده ایم. هرگونه سخن و حرکتی که به دروغ و 
تحریف گفته شود و مردم را مایوس و بی نشاط 
کند، یک خیانت بزرگ است. تلاش خواهیم 
کرد کرونا مانع از حضور مردم در انتخابات 
نشود و همه تهمیدات لازم در این زمینه در 

نظر گرفته خواهد شد.
 همه احزاب و گروه ها باید بتوانند در 
انتخابات حضور داشته باشند و شاهد تنوع 
سلایق در میان نامزدها باشیم. دولت از هر 
تلاشی فروگذار نخواهد کرد تا انتخاباتی 
پرشور با حضور حداکثری برگزار شودکه در 

اینصورت انتخابات موجب تقویت و استواری 
بیشتر نظام و تقویت نقش ما در منطقه خواهد 
شد. متاسفانه هنوز پس از گذشت ۴۰ سال 
از پیروزی انقلاب اسلامی، در ایام انتخابات 
می شنویم که عده زیادی به دنبال انتخاب 
بین بد و بدتر هستند، گفت: باید به جایی 
برسیم که دنبال انتخاب بین خوب و بهتر 
باشیم. برای این مهم باید به جایی برسیم که 
نامزدهای انتخابات از طرف احزاب معرفی 
شوند و نماینده حزب باشند و مردم نیز بین 

استراتژی و برنامه ها دست به انتخاب بزنند.
 در این زمینه قانون اساسی ما باید تفسیر 
شود. قانون اساسی در اصل ۱3۴ به صراحت 
می گوید که برنامه و خط مشی با رئیس جمهور 
است و مردم هم بر همین مبنا می آیند و 
رئیس جمهور انتخاب می کنند. مجلس نیز 
در زمان بررسی صلاحیت وزرای کابینه هم 
برنامه ها را بررسی می کند و هم افراد را؛ باید 
این ابهامات برطرف شود. مردم به برنامه های 
رئیس جمهور رای می دهند، مجلس نیز 
برنامه های هیات دولت را بررسی می کند و 
آن وقت دوباره برنامه ۵ ساله نوشته می شود. 
نظر بنده درباره قانون اساسی روشن است، 
باید قانون اساسی تفسیر شود تا مشخص شود 
مردم پای صندوق آرا به چه چیز رای می دهند؛ 

به فرد، به برنامه، یا به حزب؟
 باید ببینیم مشکلات کشور در داخل 
و خارج آیا با تعادل و اعتدال حل می شوند 
یا با افراطی گری؟ آیا مشکلات کشور در 
عرصه بین المللی با تعامل سازنده حل و فصل 
می شوند یا رویکردهای دیگر؟ دولت های 
یازدهم و دوازدهم بر مبنای تشخیص همین 
نکته که مشکلات کشور از مسیر تعادل و 
اعتدال در داخل و تعامل سازنده با جهان رفع 

خواهند شد، عمل کرد.
 رسیدن به نرخ تورم تک رقمی پایدار به 
مدت بیش از 2 سال، برای اولین بار پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی و نیز رسیدن به نرخ 
رشد دو رقمی به عنوان بالاترین نرخ رشد 

در جهان در سال ۹۵، دستاوردهایی بود که 
این دولت با تکیه بر مشی اعتدال در داخل و 
تعامل سازنده در جهان به آنها رسید. دولت 
تدبیر و امید با تکیه بر این مشی دستاورهای 
بزرگی در عرصه های مختلف اقتصادی، 
دفاعی، سیاسی و بین المللی به دست آورد که 
برجام یکی از بزرگترین این دستاوردهاست 
و امروز پس از همه اتفاقاتی که پیرامون آن 
رخ داده، هنوز بهترین چارچوب برای حل و 

فصل مسائل در عرصه بین المللی است.
 دربــاره برخی از مشکلاتی که تحریم 
برای کشــور پــیش آورد تا چندی قبل 
نمی شد سخن گفت چــرا که دشمن از آنها 
سوءاستفاده می کرد، امـا امروز کسی که ادعا 
می کرد می خواهد ایران را به زانو درآورد، به 
شکست این تلاش ها اذعان دارد و مردم باید 
بدانند که تحریم حتی در مسیر تامین دارو و 
تجهیزات پزشکی چه مشکلاتی برای کشور 
ایجاد کرد. حتی در دوران جنگ تحمیلی نیز 
به اندازه دوران جنگ اقتصادی، تحت فشار 
قرار نگرفته بودیم، اما امروز به مدد مقاومت 
مثال زدنی ملت و تحت رهبری و هدایت های 
مقام معظم رهبری از پیک مشکلات عبور 

کرده ایم.
 تامین و تولید واکسن و واکسیناسیون 
مردم اولویت نخست کاری دولت است؛ 
امروز واکسیناسیون گسترده و حداکثری 
برای حراست از سلامت مردم، در راس همه 
برنامه ها و اقدامات دولت قرار دارد. با وجود 
فشارها و تنگناهای تامین مالی ناشی از 
جنگ اقتصادی و تحریم های غیرانسانی 
دشمن، بخش های مختلف دولت تلاش 
کرده اند با وجود محدودیت هایی نظیر کمبود 
واکسن در جهان و تقاضای بالا از سوی همه 
کشورها، سایر موانع را از مسیر تامین واکسن 
برطرف کنند و با همکاری و همراهی تمامی 
دستگاه های دولتی و حاکمیتی و بخش 
خصوصی تمامی ظرفیت های کشور را در 

تامین واکسن فعال کنند.

  »آرمان ملی« از نشست کمیسیون مشترک برجام گزارش می کند:

عزم جدی آمریکا برای رفع تحریم ها
   لیندا توماس گرینفیلد: آماده بازگشت به توافق هستیم             سید عباس عراقچی: اجازه نمی دهیم کسی وقت کشی کند

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: اخیرا خبری مبنی بر وجود 
ذرات اورانیوم در محل  هایی غیر از محل های تعیین شده منتشر شد و 
از همین رو روز گذشته نماینده ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در وین دیدار کرده و این موضوع را مورد بررسی قرار دادند. نشست 
کمیسیون مشترک برجام نیز در گرند هتل وین برگزار شده و طرفین 
گفت وگو این نشست را رو به پیشرفت ارزیابی کردند. مسأله وجود 
اورانیوم در خارج از محدوده نیروگاه های اتمی تعیین شده، می تواند 
چالش هایی را در زمینه مذاکرات هسته ای به وجود بیاورد. مقامات 
آمریکایی نیز روند مذاکرات هسته ای را مثبت ارزیابی کردند و با تکرار 
خطوط پیشین، اعلام کردند در صورتی که ایران به تعهدات هسته ای 

خود جامه عمل بپوشاند، آمریکا آماده رفع تحریم ها است.
  سنگ اندازی های ادامه دار

در هفته های اخیر سیر جدید گفت وگوهای ایران و ۱+۴ در وین 
آغاز شد. این گفت وگوها که با عنوان نشست کمسیون مشترک برجام 
انجام می شود، از بدو شکل گیری چالش های متعددی را پشت سر 
گذاشته است. حمله اسرائیل به تاسیسات هسته ای ایران در نطنز یکی 
از چالش های بسیار مهم در این روزها بود و به دنبال آن چالش دوم 
یعنی سنگ اندازی های داخلی مقابل مسیر مذاکرات به وجود آمد. دیگر 
چالش موجود مذاکره با آمریکا بود. مطابق چارچوب های تعیین شده 
در عرصه سیاست خارجی ایران، ایران نباید با آمریکا مذاکره مستقیم 
داشته باشد. از سوی دیگر مشکلات ایران به تحریم های آمریکا گره 
خورده است. رفع تحریم های آمریکا با مذاکرات غیرمستقیم از طریق 

طرف های اروپایی و چین، چالش دیگر موجود به شمار می آید.
 چالش جدید در وین

روز گذشته چالش دیگری نیز به وجود آمد. به نقل از خبرگزاری 
رویترز، آژانس بین المللی انرژی اتمی و ایران روز دوشنبه مذاکرات در 
راستای کسب توضیحاتی از ایران درباره منشاء ذرات اورانیوم کشف 
شده در مکان های اعلام نشده در ایران را آغاز کردند، مسأله ای که 
می تواند بر تلاش ها برای احیای توافق هسته ای تاثیر بگذارد. هنوز 
مقامات ایرانی اطلاعات دقیقی از ادعای آژانس بین المللی انرژی اتمی 
مبنی بر پیدا شدن ذرات اورانیوم در مناطقی غیر از محل های مشخص 
شده به عنوان نیروگاه هسته ای ارائه نکرده اند. مشخص نشدن علت این 

رویداد، مذاکرات ایران و ۱+۴ تحت الشعاع قرار می گیرد.
 آماده برای بازگشت

با تمامی این احوال روند گفت وگوهای وین از دید مقامات آمریکایی 
نیز مثبت ارزیابی می شود. به نقل از روزنامه هاآرتص، روز گذشته لیندا 
توماس گرینفیلد، سفیر آمریکا در سازمان ملل روز دوشنبه گفت که 
دولت جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا از رژیم صهیونیستی حمایت 
خواهد کرد و در عین حال برای مقابله با آنچه تهدیدهای ناشی از 
رفتار خصومت آمیز ایران خوانده شده است، فعالیت می کند. او درباره 
موضع دولت آمریکا در زمینه برجام)توافق هسته ای( گفت: »اگر ایران 
به پایبندی کامل به تعهدات هسته ای اش بازگردد، ما آماده بازگشت به 
توافق هستیم. همان طور که با مشارکت مان در مذاکرات ادامه دار وین 
نشان دادیم، در حال همکاری با شرکای بین المللی هستیم تا ببینیم آیا 
چنین چیزی امکان پذیر هست یا نه.« به نظر می رسد چراغ سبز آمریکا 
برای رفع تحریم های ایران تنها در حد شعار نبوده و آمریکا در تلاش 

برای پیدا کردن مسیری برای به کارگیری سیاست تنش زدایی است.
  وارد یک عملیات دیپلماتیک شده ایم

روز گذشته مقامات آمریکایی اظهارات دیگری را نیز مطرح کرده و 
تلویحا از روند مذاکرات حمایت کردند. یک سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا در گفت وگو با شبکه الحره تاکید کرد که مذاکرات وین ادامه 

دارد و تهران و واشنگتن یک هدف مشترک را مشخص کردند و آن 
پایبندی متقابل به برجام است. او که خواستار عدم فاش شدن نامش 
شده است خاطرنشان کرد: »ما به طور سازنده وارد یک عملیات 
دیپلماتیک شده ایم تا این هدف را محقق کنیم. طی دو هفته گذشته 
هیات آمریکایی به ریاست رابرت مالی، مامور ویژه آمریکا در امور ایران 
به دنبال یافتن رویکردهای مشترک ملموس در رابطه با گام هایی 
است که تهران و واشنگتن برای بازگشت به برجام باید اتخاذ کنند. 
مذاکرات موجود اگرچه غیرمستقیم اما فراگیر و بررسی شده است. 
ما با هیأت های موجود تبادل نظر داشتیم و تاکنون کارشکنی صورت 
نگرفته است اما پیش بینی نمی شود که این روند آسان یا سریع باشد.« 
همچنین روزنامه واشنگتن پست در گزارشی درباره روند مذاکرات 
ایران و ۱+۴ در وین که آمریکا نیز به صورت غیرمستقیم در آن حضور 
دارد به بررسی اظهارات مقامات هر یک از طرف ها در روزهای اخیر 
پرداخت و نوشت: »مقامات حاضر در وین روز دوشنبه گفتند که 
مذاکره کنندگان وارد مرحله تهیه پیش نویس برای ایران و آمریکا شده 
اند تا این دو کشور بتوانند با پایبندی به برنامه جامع اقدام مشترک 
)برجام( بازگردند.« این اظهارات را باید به عنوان اخبار خوبی برای دو 

کشور ارزیابی کرد.
  مثل دیوانه ها به سوی برجام می دوند

با این حال همه از بهبود نسبی روابط ایران و آمریکا شادمان نیستند. 
به نقل از المیادین، کابینه رژیم صهیونیستی روز یکشنبه نشستی 
برگزار کرد و مساله تنش با ایران را مورد بررسی قرار داد؛ نشستی 
که هیچ گونه بیانیه رسمی از آن صادر نشد و هیچ گونه تصمیمی در 
آن اتخاذ نشده اما اخبار درز کرده اختلافات میان اعضای کابینه و 
نگرانی آنها را نشان می دهد. بر اساس اخبار درز شده که رسانه های 
صهیونیستی آنها را منتشر کرده اند، اعضای کابینه اسرائیل از تصمیم 
واشنگتن برای بازگشت به برجام و برداشتن کامل تحریم های ایران ابراز 
نگرانی شدید کرده اند، زیرا این مساله به آزادی عمل رژیم صهیونیستی 
آسیب می رساند. برخی منابع عالی رتبه اسرائیلی در گفت وگو با روزنامه 
یدیعوت آحارنوت تاکید کردند: »مذاکرات وین میان ایران و کشورهای 
بزرگ نگران کننده است، زیرا آمریکایی ها بیشتر از آن چیزی که از 
ایرانی ها می خواهند، به آنها امتیاز می دهند و هدف آنها شتافتن به سوی 
برجام به هر قیمتی است؛ آنها مثل دیوانه ها به سوی برجام می دوند.« در 
صورت صحت این اخبار غیررسمی، نباید شکی در علاقه دولت بایدن 
به رفع تحریم های ایران داشت و در ادامه باید دید چه کسانی هم صدا 
با مقامات رژیم صهیونیستی  از گام های ایران در مسیر برداشته شدن 

تحریم ها نگران خواهند شد. 
  دیپلماسی راه پیشرفت

انریکه مورا، معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و دبیرکل 
سیاسی سرویس اقدامات خارجی اتحادیه اروپا و رئیس جلسه دیروز 
در توییتی نوشت: »کمیسیون مشترک برگزار شد. پیشرفت در دو 
هفته اخیر حاصل شده است اما کارهای دشوار بیشتری مورد نیاز است. 
سومین کارگروه نیز تشکیل شد تا به مشکلات مرتبط با سلسله مراتب 
]بازگشت به برجام[ رسیدگی کند. به گمان من دیپلماسی همچنان 
تنها راه پیشروی برجام برای برطرف کردن چالش های جاری است.« 
سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزارت امور خارجه و نماینده ایران 
در کمیسیون مشترک برجام نیز در پایان این نشست با بیان اینکه 
این آمریکا است که باید اقدام نخست را انجام دهد گفت: »مذاکرات 
سخت است اما ما حتما از مذاکرات فرسایشی اجتناب می کنیم و 
اجازه نمی دهیم کسی وقت کشی کند و بیهوده مذاکرات را طولانی 

یا فرسایشی کند، در عین حال در مذاکرات تعجیل هم نمی کنیم.«


